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Rada města Slatiňany projednala
na 25. schůzi 16. října 2023

Rada města Slatiňany schválila bezplatné 
zapůjčení společenského sálu ve  Spole-
čenském Národopisnému souboru For-
mani Slatiňany, a to ve dnech 8. 12. 2023 
a  16.  12. 2023. Soubor využije prostory 
společenského sálu jako zázemí pro účin-
kující na 20. vánočním pořadu, který pro-
běhne 16. 12. 2023 v sokolovně.
Rada města schválila převod částky 
50.000,- Kč z  investičního fondu ZUŠ Sla-
tiňany do  rezervního fondu ZUŠ Slati-
ňany a  schválila čerpání z  navýšeného 
rezervního fondu ZUŠ Slatiňany ve  výši 
do 77.554,95 Kč na opravu oken na 3 bu-
dovách ZUŠ.
Rada města schválila vyřazení a  prodej 
neupotřebitelného majetku, který je v evi-
denci města Slatiňany, a určila vedoucího 
údržby Miloše Víška jako osobu odpověd-
nou za likvidaci tohoto neupotřebitelného 
majetku.
Rada města v  souvislosti s připravovanou 
stavbou Slatiňany, Sečská, ppč. 470/5-přel. 
ved. nn, která se týká nového podzemního 
vedení nízkého napětí zrušila usnesení č. 
1233/120/2022/RMS (společnost ČEZ Distri-
buce se dlouhodobě nemohla dohodnout 
s  některými majiteli dotčených pozemků 
a  vyjednávala. Nyní předložila konečnou 
verzi situace, dotčení pozemku ve vlastnic-
tví města se nemění) a  schválila provést 
na části pozemkové parcely č. 474/1 v kat. 
území Slatiňany realizaci části této stavby. 
Rada dále schválila zřízení věcného břeme-
ne na části (cca 1 bm) pozemkové parcely 
č. 474/1 v kat. území Slatiňany, které bude 
spočívat v právu společnosti ČEZ Distribuce, 
a. s., umístit, provozovat, opravovat, udržo-
vat a provádět obnovu, výměnu a moderni-
zaci zařízení distribuční soustavy. 
Rada města projednala návrh na  vyhlá-
šení veřejné zakázky na  služby formou 

otevřeného nadlimitního řízení s  názvem 
„Zajištění provozu sběrného dvora a s tím 
spojené zajištění zpětného odběru elek-
trozařízení“ a  rozhodla o  vyhlášení této 
veřejné zakázky formou otevřeného nad-
limitního řízení dle zákona č. 134/2016 Sb., 
o zadávání veřejných zakázek. V souvislosti 
s tím dále schválila zadávací dokumentaci 
k této zakázce a jmenovitě pověřila komisi 
k  provádění úkonů zadavatele spočívají-
cích v  hodnocení nabídek. Důvodem pro 
vypsání předmětné veřejné zakázky je 
ukončení stávající smlouvy se současným 
provozovatelem sběrného dvora společ-
ností Recycling-kovové odpady a. s. Smlou-
va byla uzavřena na dobu určitou v délce 
trvání 42 měsíců, tedy do 31. 12. 2023.
Rada města schválila dodatek ke smlouvě 
č. MěÚSl/0329/2021/SM o  uzavření bu-
doucí smlouvy o zřízení věcného břemene 
a smlouvy o právu provést stavbu na po-
zemcích p. č. 335/1 a p. č. 396 v kat. území 
Škrovád, který bude spočívat v právu vlast-
níka inženýrské sítě provozovat, udržovat 
a  opravovat na  předmětných pozemko-
vých parcelách stavbu inženýrské sítě, tj. 
dvou vodovodních přípojek. Toto je v sou-
vislosti se zřízením nové vodovodní přípoj-
ky pro RD č.p. 16 ve Škrovádu. 
Rada města neschválila kácení 1 ks dou-
glasky tisolisté na pozemku parc. č. 136/1 
v katastrálním území Slatiňany. Douglaska 
byla v říjnu 2023 arboristou vyhodnocena 
jako zdravý strom a z hlediska zdravotní-
ho stavu nebyly shledány důvody pro její 
pokácení. Vyhodnocení proběhlo na zákla-
dě žádosti obyvatel bytového domu č.p. 
534 v  ulici Tyršova. Jde o  solitérní strom, 
který měl vytvořeny dva nestabilně nasa-
zené vršky, vyšší z nich byl vysoký 3–3,5 m. 
V  minulosti bylo v  koruně odstraněno 
několik vichřicí zlomených větví, bez vlivu 
na stabilitu stromu. Strom výborně reagu-
je na řez. V rámci posouzení bylo navrženo 

a následně provedeno opatření spočívající 
v odstranění vršků, které vyrůstaly z tlako-
vého větvení, v místě pod defektem. V ho-
rizontu dvou let bude provedena kontrola 
reakce stromu na tento řez. Dle posouzení 
arboristy se jedná o  mladý strom, který 
po  zapěstování nového vršku bude stále 
perspektivní a bezpečný.
Rada města schválila podání žádosti 
na  pořízení nového výjezdového vozidla 
pro SDH Slatiňany v rámci Integrovaného 
regionálního operačního programu s  ná-
zvem „2. výzva MAS Chrudimsko – IROP – 
HASIČI I.“
Rada města schválila podání žádosti 
na pořízení nového osobního automobilu 
pro DPS Slatiňany v rámci programu Inte-
grovaného regionálního operačního pro-
gramu s názvem „2. výzva MAS Chrudim-
sko – IROP – SOCIÁLNÍ SLUŽBY I.“

Rada města Slatiňany projednala
na 26. schůzi 23. října 2023

Rada města schválila uzavřít Dodatek č. 2 
ke smlouvě o dílo ze dne 24. 10. 2022 se 
společností Společnost Slatiňany Sportovi-
ště, IČ: 252 53 361, jako dodavatelem akce 
– Rekonstrukce atletického oválu a přileh-
lých sportovišť za  podmínky zajištění fi -
nančních prostředků.
Jedná se o  schválení méně a  více prací 
vzniklých během stavby nového atletické-
ho oválu.
Méněpráce byly vyčísleny v Evidenčním listu 
změny stavby částkou 1.180.126,60 Kč bez 
DPH a  vícepráce částkou 1.709.676,94 Kč 
bez DPH. Rozdíl mezi částkami méněpra-
cí a  víceprací je 529.550,34 Kč bez DPH = 
640.755,91 Kč vč. DPH. Cena stavby dle 
SOD je 15.657.400,- Kč vč. DPH. Cena stav-
by dle Dodatku č. 2 je 16.298.155,91 Kč vč. 
DPH. Největší díl víceprací byl dán násle-
dující skutečností: Při výkopových pracích 
bylo zjištěno, že tloušťka vrstvy povrchu 

 ■ ZASTUPITELSTVO MĚSTA SLATIŇANY PROJEDNALO

 ■ RADA MĚSTA SLATIŇANY PROJEDNALA

Zastupitelstvo města Slatiňany
projednalo na 10. schůzi

30. října 2023
Zastupitelstvo vzalo na  vědomí změnu 
v obsazení mandátu v Zastupitelstvu měs-
ta Slatiňany od 21. 9. 2023 místo Ing. Ro-
berta Koblížka nastoupil Ing. Jan Pilař.
Zastupitelstvo dále schválilo 18. změnu 
(úpravu) schváleného rozpočtu města 
Slatiňany na  rok 2023 v  příjmové části 
na  110.898.714,- Kč (dorovnáno fi nanco-
váním příjmů 25.685.067,81 Kč) a ve výda-
jové části 136.583.781,81 Kč (dorovnáno 
fi nancováním výdajů 0,- Kč).
Město obdrželo investiční dotaci z  NSA 
na rekonstrukci atletického oválu a přileh-
lých sportovišť v celkové výši 12.442.659,- 
Kč. Jednotlivé přesuny v  rámci výdajové 

části rozpočtu (výše rozpočtu celkových vý-
dajů zůstane nezměněna). V rámci oddílu 
3421 – Využití volného času dětí z položky 
5171 – Opravy byly přesunuty fi nanční pro-
středky 640.800,- Kč na  úhradu víceprací 
na stavbu atletického oválu do oddílu 3419 
– Ostatní tělovýchovná činnost na položku 
6121 – Stavba.
Výdaje: 3421 5171 – Opravy – 640.800,-Kč

3419 6121 – Stavba + 640.800,- Kč 
Na  základě provedených úprav se výše 
schváleného rozpočtu zvýší 12.442.659,- 
Kč v  příjmové části na  110.898.714,- 
Kč (dorovnáno fi nancováním příjmů 
25.685.067,81 Kč) a  ve  výdajové části 
136.583.781,81 Kč (dorovnáno fi nancová-
ním výdajů 0,- Kč).
Zastupitelstvo města vzalo na vědomí roz-

počtové opatření č. 13. schválené usnese-
ním RM 17/2023 ze dne 26. 6. 2023, rozpoč-
tové opatření č. 14. schválené usnesením 
RM 19/2023 ze dne 21. 8. 2023, rozpoč-
tové opatření č. 15. schválené usnesením 
RM 21/2023 ze dne 6. 9. 2023, rozpočtové 
opatření č. 16. schválené usnesením RM 
22/2023 ze dne 18. 9. 2023 a  rozpočtové 
opatření č. 17. schválené usnesením RM 
24/2023 ze dne 2. 10. 2023.
Zastupitelstvo města schválilo změnu 
termínu přípravy nové koncepce naklá-
dání s  komunálním odpadem nejpozději 
do 30. 11. 2023
Zvukový záznam z jednání zastupitelstva je 
dostupný na internetové adrese: 
https://www.slatinany.cz/urad/samosprava/
zastupitelstvo/zvukove-zaznamy



03www.slatinany.cz

Ozvěny

Vydání číslo: 12/2023

MĚSTO

stávajícího oválu ze škváry není 5 cm (údaj 
z projektové dokumentace), ale 25–30 cm. 
Následně během stavby bylo skutečně od-
těženo množství průměrné tloušťky 26 cm 
této konstrukce.
Dále rada města schválila program 10. za-
sedání zastupitelstva města Slatiňany. 
Rada města souhlasila s  vyobrazením 
mapy světa před hlavní budovou Základní 
školy ve Slatiňanech pro potřeby výuky.

Rada města Slatiňany projednala
na 27. schůzi 30. října 2023

Rada města neschválila uzavření smlouvy 
o  úhradě nákladů na  likvidaci a  soustře-
ďování vybraného plastového odpadu se 
společností Procter & Gamble Czech Re-
public s.r.o., IČ 27086721.
Rada města schválila dohodu o ukončení 
smlouvy o  pronájmu části pozemku p.č. 
131/1 v k. ú. Slatiňany.
Rada města schválila zaslání žádosti o trva-
lý zábor pozemku p.č. 382/3 v k.ú. Škrovád 
ve vlastnictví České republiky, Státního po-
zemkového úřadu v souvislosti s plánova-
nou opravou komunikace vedoucí ke kom-
postárně ve Slatiňanech.
Rada města neschválila provést na  části 
pozemkové parcely č. 203/1 v  kat. území 
Trpišov stavbu zařízení distribuční sousta-
vy – kabelové vedení nn a zemnící pásek, 
která by byla vybudována společností ČEZ 
Distribuce, a. s., v  rámci akce s  názvem: 
„CR Slatiňany, Trpišov 196/1-nn,knn“. Dů-
vodem neschválení je to, že stavbu, která 
by se na připravené odběrné místo měla 
případně napojit, však na  pozemku parc. 
č. 196/1v k. ú. Trpišov, ani sousedních 
pozemcích nelze povolit, neumožňuje to 
územní plán. Otázkou tedy zůstává účel 
této investice do  rozšíření technické in-
frastruktury, když stávající rodinné domy 
v  lokalitě Bárov (na  protější straně cesty) 
již na  elektřinu napojeny jsou a  nová vý-
stavba v dané lokalitě není přípustná (vy-
jma pozemku parc. č. 194/4 v k. ú. Trpišov). 
Změna územního plánu (funkčního vyu-
žití pozemku parc. č. 196/1 v k. ú. Trpišov 
a sousedních) není možná z důvodu vyso-

ké bonity půdy v této lokalitě (viz § 4 odst. 
3 zákona č. 334/1992 Sb., o ochraně země-
dělského půdního fondu).
Rada města schválila provést na části po-
zemkové parcely č. 472/2 v  kat. území 
Kunčí stavbu zařízení distribuční sousta-
vy – která bude vybudována společností 
ČEZ Distribuce, a. s., v  rámci akce s  ná-
zvem: „CR Škrovád, Kunčí, VI. etapa, 6xRD-
-knn“ a schválila zřízení věcného břemene 
na části (cca 1 bm) pozemkové parcely č. 
472/2 v kat. území Kunčí.
Rada města schválila vypsání zakázky ma-
lého rozsahu 4. kategorie s názvem: „Po-
jištění město Slatiňany“ a  schválila zadá-
vací dokumentaci k  této veřejné zakázce 
a schválila seznam oslovených dodavatelů. 
Dále jmenovala členy hodnotící komise. 
Důvodem je končící doba pojistných smluv 
na  pojištění nemovitostí a  movitých věcí, 
motorových vozidel a  odpovědnosti. Bu-
doucí smlouva je navrhována na dobu čtyř 
let s šestiměsíční výpovědní lhůtou.
Rada města uložila tajemníkovi MěÚ zajis-
tit inventarizaci majetku města za rok 2023 
v  souladu s  platnými předpisy, seznámit 
předsedy dílčích inventarizačních komisí 
se jmenováním do  funkce a  proškolit je 
o způsobu provádění inventur.
Dále jmenovala hlavní inventarizační komi-
si (HIK) pro provedení řádné inventarizace 
majetku města za rok 2023 a pověřila HIK 
stanovit způsob využití případného přeby-
tečného a neupotřebitelného majetku.
Rada města vzala na  vědomí výsledek 
hospodaření Základní školy Slatiňa-
ny za  1–9/2023, výsledek hospodaření 
Mateřské školy Slatiňany za  1–9/2023, 
výsledek hospodaření Školní jídelny 
Slatiňany za  1–9/2023 a  výsledek hospo-
daření Základní umělecké školy Slatiňany 
za 1–9/2023.
Rada města schválila upravený odpisový 
plán na rok 2023 pro příspěvkovou organi-
zaci Základní školu Slatiňany.
Rada města odložila rozhodnutí o novém 
zadání projektové dokumentace na stavbu 
veřejného osvětlení ve Škrovádě v lokalitě 
RD za čerpací stanicí a požádala Osadní vý-

bor Škrovád jednáním s majiteli dotčených 
pozemků o  umístění veřejného osvětlení 
dle původního projektu.
Rada města schválila uzavření Smlouvy 
o poskytnutí dotace z programu „Podpora 
činnosti a  provozu turistických informač-
ních center v  Pardubickém kraji“ ve  výši 
48 762,- Kč. 
Rada města schválila čerpání z  investiční-
ho fondu Mateřské školy Slatiňany ve výši 
40.483,70 Kč na  nákup kombinovaného 
robota R 301 D ULTRA s  příslušenstvím 
do kuchyně MŠ. 
Rada města schválila 19. změnu (úpra-
vu) schváleného rozpočtu města Sla-
tiňany na  rok 2023 v  příjmové části 
na  111.045.076,- Kč (dorovnáno fi nanco-
váním příjmů 25.685.067,81 Kč) a ve výda-
jové části 136.730.143,81 Kč (dorovnáno 
fi nancováním výdajů 0,- Kč). Do  rozpočtu 
pro r. 2023 tak bude dorozpočtováno
a) 7.600,- Kč na výdaje spojené s poplatky 
aukce na dodávku energií
b) 90.000,- Kč na rozšíření městského ka-
merového systému na atletickém oválu 
Dále město obdrží neinvestiční dotaci 
z Pardubického kraje pro informační cen-
trum v celkové výši 48.762,- Kč. 
Rada města schválila uzavření dodatku č. 4 
k Smlouvě na zajištění svozu směsného ko-
munálního odpadu č. MěÚSl/0421/2019/
SM se společností AVE CZ odpadové hos-
podářství s.r.o., IČO 49356089, a navýšení 
všech jednotkových cen o 10 % s platností 
od 1. 10. 2023.
Rada města schválila úpravu provozní doby 
Kompostárny Slatiňany v  listopadu 2023. 
Provozní doba bude zkrácena ve všedních 
dnech o jednu hodinu. Upravená provozní 
doba: pondělí, středa od  15:00 do  17:00, 
pátek od 14:00 do 17:00 a sobota od 8:00 
do 12:00 hod. 
Rada města schválila použití investiční-
ho fondu ZŠ Slatiňany ve výši 48.000,- Kč 
na úhradu dokumentace pro územní sou-
hlas při realizaci stavby Recyklace srážko-
vých vod v ZŠ Slatiňany. 

ZM a RM Slatiňany blíže okomentoval 
Mgr. Vlastimil Peřina, radní

Přítomni: Jaroslav Bleha, Jitka Blatoňová, 
Petr Michek, Bc. Markéta Kynclová, Lukáš 
Seifert, DiS., Vendulka Vachová.
1) Dne 9. 10. 2023 proběhlo, v  rámci plá-
nované revitalizace místního rybníčku, se-
tkání členů OV Trpišov se zástupci MěÚ Sla-
tiňany, projektantem a obyvateli Trpišova. 
Projekční fi rma navrhla přeskládání žulo-
vých kostek a zpevnění bortícího se svahu. 
V rámci revitalizace se dále jedná o zbudo-
vání nové kaverny. Projekční kancelář vyho-
toví cenovou nabídku, která bude následně 
projednána na úrovni vedení města. 
2) Osadní výbor osloví starostu města 
Ing. Jana Brůžka s tím, aby v rámci dobrých 
vztahů s obyvateli místní části Trpišov na-

vštívil v novém roce 2024 veřejné zasedání 
osadního výboru. Jednalo by se o přátelské 
setkání, kde bychom byli seznámeni s plá-
novaným rozvojem naší obce a  byl dán 
prostor všem příchozím občanům k jejich 
námětům a připomínkám.
3) Osadní výbor děkuje zaměstnancům 
města za kvalitně odvedené ořezání náletů 
na hrázi rybníčku před budovou bývalého 
obchodu.
4) V  souvislosti s  aktivitami osadního vý-
boru usilujícími o  úpravu veřejného pro-
stranství a budovy krámu v Trpišově došlo 
ve středu 8. 11. k návštěvě starosty Slatiňan 
J. Brůžka v doprovodu R. Kočí a M. Kynclo-
vé v obci Vysočina (sdružení obcí Dřevíkov, 

Možděnice, Hamry a  Rváčov). Na  setkání 
se starostou Tomášem Dubským čerpali 
mnohaleté zkušenosti, možnosti a způso-
by realizace projektů na budování a úpravy 
veřejných prostor v obci určených 
ke  společenskému využití jejich obyvatel 
a  využití různých zdrojů získání fi nancí 
(včetně čerpání dotací z  fondů EU nebo 
krajských výzev) na jejich realizaci. Součas-
ně si prohlédli konkrétní prostory a budo-
vy v  obci Možděnice, které v  uplynulých 
letech tímto způsobem vybudovali.
V Trpišově dne 13. 11. 2023

Zpracoval: Lukáš Seifert
Jaroslav Bleha, předseda OV Trpišov

 ■ ZÁPIS Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU TRPIŠOV, 11/2023
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Vážení spoluobčané, 
s  přicházejícími Vánocemi mi dovolte 
s vámi sdílet krátké zamyšlení. V čase vá-
nočním mnoho z nás prožije radost z ob-
darovávání i  radost z  vlastního přijímání. 
Budeme svědky štěstí dětí i  dospělých, 
zavzpomínáme na  krásné chvíle našeho 

vlastního dětství a  celkově si užijeme vá-
noční atmosféru.
Možná v tuto dobu sníme o tom, aby tato 
atmosféra poklidu, lásky a vzájemného re-
spektu trvala po celý rok. Kolik lidí je pře-
svědčeno, že konfl ikty, násilí a neštěstí jsou 
s vánočními svátky zcela neslučitelné. Vá-
noční svátky nás inspirují k zamyšlení nad 
tím, jak by svět mohl být lepší.
Avšak, jak víme, praktický život nás nutí 
položit si otázku: Kdo to zařídí? Kdo za-
jistí, aby mezi lidmi vládl pokoj, aby byla 
dobrá vůle na všech stranách a aby mno-
zí byli ochotní a  schopni hledat cesty 
ke smíření?
Odpověď na tuto otázku tkví ve společném 
úsilí nás všech. Každý z nás může přispět 
k vytváření lepšího prostředí kolem sebe. 
Můžeme být iniciátory dobrých skutků, 
projevovat laskavost a pochopení druhým 
lidem a  aktivně hledat cesty ke  smíření 
a porozumění.
Vánoce nám připomínají, že v srdci každé-
ho z nás je touha po klidu a harmonii. Vě-
řím, že když každý z nás projeví více lásky 
a  ohleduplnosti, můžeme společně tvořit 
změnu.
Přeji vám všem krásné a  pokojné Vánoce 
a nový rok plný lásky, porozumění a radosti.

Jan Brůžek, starosta

 ■ OHLÉDNUTÍ STAROSTY

Vážení spoluobčané, 

 ■ PROVOZNÍ DOBA ÚŘADU 
O VÁNOCÍCH 2023

 ■ ZMĚNA PROVOZNÍ DOBY

 ■ INFORMACE OD ENERGETIKA

O  Vánocích bude Městský úřad Slatiňany 
uzavřen

25. 12. 2023  svátek
26. 12. 2023  svátek
27.–29. 12. 2023  zavřeno
1. 1. 2024  svátek

Provoz Městského úřadu Slatiňany bude 
opět zahájen 2. 1. 2024.
Děkujeme za pochopení.

Ing. Vladimír Rašín, tajemník MěÚ

Upozorňujeme občany na  změnu pro-
vozní doby sběrného dvora ve  Slatiňa-
nech do konce roku 2023:
od 15. listopadu do konce letošního roku 
bude provozní doba sběrného dvora 
ve Slatiňanech upravena následovně:
po, út, st, čt, pá od 7:30 hod. do 16:00 hod., 
so od 7:30 hod. do 12:00 hod.
Dále bude sběrný dvůr ve Slatiňanech uza-
vřen v prosinci, a to od 21. 12. 2023 do 31. 12. 
2023, mimo čtvrtek 28. 12. 2023, kdy bude 
otevřeno od 7:30 hod. do 12:00 hod.

Město SLATIŇANY v měsíci říjnu 2023 vy-
soutěžilo cenu silové elektřiny a plynu pro 
své objekty a pro příspěvkové organizace 
města. Ceny komodit na rok 2024.
Pro plyn byl uzavřen burzovní obchod 
na PXE a.s. (POWER EXCHANGE CENTRAL 
EUROPE, a.s.) ve výši 1 510 Kč/MWh.
Pro silovou elektřinu byl uzavřen obchod 
na 3 660 Kč/MWh.
Oproti cenám roku 2023 došlo k  úspoře 
nákladů o více jak 830 tis Kč.
Což je velice dobré, ale musíme si uvědo-
mit, že dochází v  roce 2024 k výraznému 
zvýšení regulovaných (distribuce) cen. 
Proto budeme provádět měsíční odečty 
u  obou komodit a  postupně instalovat 
průběžné měření a  regulaci. Tímto opat-
řením bychom měli snížit vlastní spotřebu. 

Obdobnou úsporu je potřebné provést 
i na veřejném osvětlení postupnou instala-
cí LED a časových spínačů.
Všem občanům DOPORUČUJI z důvodů, že 
končí stropování silové elektřiny, že dojde 
ke  zvýšení DISTRIBUCE a  obnovení POZE 
(podpora za  obnovitelné zdroje energie), 
aby si provedli k poslednímu prosinci 2023 
či první lednový den 2024 odečet (opis sta-
vu) elektroměru a plynoměru s případnou 
fotodokumentací a  údaje poslali svému 
dodavateli i  distributorovi ČEZ DISTRIBU-
CE, GASNET).
Pokud potřebujete pomoci – zavolejte či 
napište.
Petr Krejčík, tel. 721 968 878,
e-mail: petr.krejčík@soprecr.cz

Petr Krejčík

Stavte se u nás a třeba budete mile překva-
peni, jak dobře nakoupíte.
Mimo jiné nabízíme i nádherné publikace, 
máme v prodeji již několik knížek, jistě by 
někoho z blízkých některé potěšily.
Jde o Nasavrcké panství a slatiňanští Auer-
spergové á 290,- Kč, Slatiňany – Čarokraj 
á  200,- Kč, publikace zámek Slatiňany 
á 150,- Kč nebo výpravnou knihu o stavbě 
sečské přehrady Seč 1920–1939 á 320,- Kč. 
Nejnovější vydaná publikace je Chrudimka 
– řeka tří přehrad (Hamry, Seč, Křižanovice) 
za 395,- Kč. A spousty drobností většinou 
s tematikou Slatiňan – keramické či plecho-
vé hrnečky, kosmetické sady, různé svíčky, 
přívěšky, lékovky, zrcátka a další. Stavte se, 
třeba Vás nějaké zboží osloví.

 ■ CO TAKHLE 
NAKOUPIT VÁNOČNÍ 
DÁRKY V INFOCENTRU
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Zápis č. 6 ze dne 4. 11. 2023 ze schůze OV Škrovád 

Přítomni
Za OV pan/paní/: Sýkorová, Picpauerová, Zahradníková, Vašáková
Omluveni: p. Urbánek,p.Beer
Za  občany: pan/paní/: Koblížek, Zahradník, Slanina, Hrčková, 
Šťastný, Velendorf, Zitková, Zitko, Marek, Marková, Koreček
Program jednání
1. Vývoj v otázkách diskutovaných na minulém jednání
1.1. Návrhy pro rozpočet 
2. Přeplněný kontejner na textil
3. Mikulášská besídka
4. Diskuse 

1.1.  P. Sýkorová seznámila přítomné s návrhy na rozpočet, které 
byly předány na město p. Hanušové

a) zpracování urbanistické studie na náves a hřiště
b) chodník od křižovatky T směrem ke křížku
c) veřejné osvětlení v lokalitě ulice Západní
d) podíl na vybudování dětského hřiště
e)  nezařazeno – oprava silnice od klapačky ke křížku (z důvodu 

neznámého majitele části pozemku nelze zahrnout)
P. Sýkorová navrhla vytvořit rezervu na tuto akci a tuto rezervu 
začlenit do rozpočtu. 
2. Přeplněný kontejner na  textil, spousty pytlů kolem kontejne-
ru – OV byla kontaktována svozová společnost, která pracuje dle 
plánu svozu a OV nemá možnost toto více ovlivnit.
Diskuse: o účelnosti kontejneru na textil a svozu
Závěr: doporučit městu, aby jednalo se svozovou společností 
o častějším svozu
3. Mikulášská besídka – v rámci příští schůze, která připadne pří-
mo na  Mikuláše navrhla p.  Sýkorová oslovit Okrašlovací spolek 
a uspořádat besídku pro děti. P. Koreček přislíbil spolupráci a Mi-
kulášská besídka se bude konat 6. 12. 2023 od 17 hodin. Peníze 
se použijí z účtu odměn členů osadního výboru. Členové OV zajistí 
i občerstvení.
4. V diskusi p. Šťastný upozornil na vystoupení p. Krejčíka, který 

je fi nancován v rámci energetické úspornosti města. OV konsta-
toval, že toto mu nepřísluší a přísluší zastupitelům. P. Sýkorová 
objasnila, že jeho vystoupení bylo v rámci iniciativy města a něco 
o výhodách energ. úspor pro seniory objasnil.
Dne 1. 11. 2023
Zapsala: Jitka Zahradníková
Schválila: Mgr. Klára Sýkorová

MĚSTO

 ■ PEČOVATELSKÁ SLUŽBA 
SLATIŇANY INFORMUJE
Provozní doba o vánočních svátcích
pátek 22. prosince 6.00 až 14.30
sobota 23. prosince
neděle 24. prosince Štědrý den
pondělí 25. prosince 1. svátek vánoční – státní svátek 
úterý 26. prosince 2. svátek vánoční – státní svátek
středa 27. prosince 6.00 až 13.00 (Školní jídelna Slatiňany nevaří)
čtvrtek 28. prosince 6.00 až 13.00 (Školní jídelna Slatiňany nevaří)
pátek 29. prosince 6.00 až 13.00 (Školní jídelna Slatiňany nevaří)
sobota 30. prosince
neděle 31. prosince Silvestr
pondělí   1. ledna Nový rok – státní svátek
úterý   2. ledna 6.00 až 16.00

Obědy se budou naposledy v  roce 2023 rozvážet v  pátek 
22. prosince. Provozní doba bude tento den do 14.30 hodin.
Pečovatelská služba se začne poskytovat v  plném rozsahu 
od pondělí 2. ledna 2024.
Případné dotazy zodpovíme na telefonních číslech:
469 682 555, 721 101 332.
Pracovnice pečovatelské služby přejí všem obyvatelům Slatiňan 
prožití Vánoc v klidu a v míru. Přejeme hodně životní pohody, ra-
dosti, lásky a šťastné vykročení do roku 2024.

Mgr. I. Čápová Tušicová, vedoucí PS

 ■ VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

V obřadní síni Městského úřadu ve Slatiňanech se dne 4. listopa-
du 2023 konalo další „dvojité“ vítání občánků. Radní města Janou 
Švecovou byli slavnostně přivítání do života a společenství našeho 
města tito noví občánci: Beneš Václav, Hudcová Natálie, Jirásek 
Jakub, Jonáš Mateo, Karal Pavel, Kubašta Zachariáš, Švecová 
Rozálie, Tkáčiková Stela, Třešňáková Natálie, Zajícová Marie, 
Holík Jan, Klepetková Natálie, Kolářová Julie, Košut Sophie, 

Neufi nger Teodor, Sucharski Laura a  Žádný Tibor. Svým vy-
stoupením potěšily žačky ze Základní umělecké školy Slatiňany 
za hudebního doprovodu učitelek Jany Sychrovské a Jiřiny Hrubé. 
Malým občánkům i  jejich blízkým přejeme do dalších let hlavně 
pevné zdraví, hodně štěstí a lásky.

Ivona Osinková, odbor správní

Neufi nger Teodor, Sucharski Laura a  Žádný Tibor. Svým vy-V obřadní síni Městského úřadu ve Slatiňanech se dne 4. listopa-

 ■ ZÁPIS Z JEDNÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU ŠKROVÁD
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 ■ TŘÍDĚNÍ ODPADU O VÁNOCÍCH

do  Sezimova Ústí. Pobytu se zúčastni-
lo 55  účastníků. Dopravu zajistila spol. 
Dvořák z  Mladé Vožice. Paní řidička nás 
za 2,20 h bezpečně dopravila do Wellness 
hotelu MAS, který se nachází na  nám. 
T. Bati. Kapacita tohoto hotelu je 170 míst. 
Již během cesty jsme obdrželi plán pobytu 
spolu s malým občerstvením a dárkem. 
Na  první večeři nás čekal uvítací přípitek, 
po večeři nás pan Navrátil seznámil s pro-
vozem a  nabídkami hotelu. Od  6. 11.do 
9.  11. si jednotlivci užívali procedury dle 
rozpisu (zábaly, masáže, magnetoterapie, 
kyslíkové terapie, přístrojová masáž chodi-
del). V období volna mohli využít vyhřívaný 
bazén, který se nacházel v přízemí hotelu.
Pondělní odpoledne patřilo prohlídce 
města Tábora. Okružní jízda autobusem 
nás nejprve zavedla do  poutního kostela 
Klokoty. Během jízdy nás paní průvodkyně 
seznámila s historií města Tábora a na ná-
městí Jana Žižky se někteří občerstvili 
v cukrárně. Pondělní večer nám zpříjemni-
la živá hudba.
Během pobytu se mnozí vydali na  výlet 
a  navštívili např. Čapí hnízdo, které svou 
plochou 100 ha je obrovské. Jeho eko-
centrum s  mnoha zvířátky a  zajímavým 
výkladem nás pobavilo. Konec prohlídky 
byl v kavárně s kávou a vynikajícím teplým 
štrúdlem. Kdo vyjel do Jindřichova Hradce 
a  navštívil tam muzeum, spatřil největší 
pohyblivý betlém a mohl se zastavit u ru-
movodu, který patří likérce Fruko-Schulz.
Celodenní výlet do Českého Krumlova byl 
samozřejmě spojen s prohlídkou nádher-
ného města, ale i  s  komentovanou plav-
bou po voru s občerstvením. Večerní pro-
hlídka Českého Šternberka vedla bohatě 
zařízenými místnostmi, které do  dneška 
patří rodu Šternberků.
Během týdne byly provedeny odběry hladi-
ny cukru, byl měřen krevní tlak a následovala 
edukace a cvičení v bazénu a i v tělocvičně.
Strava v hotelu vyjádřena školními znám-
kami by byla jednička podtržená. Velký 
výběr hlavních jídel, jejich příloh byl pro 
každého dostačující. Každý si vybral dle 
své chuti. Uprostřed pobytu nás v  jídelně 
pobavila hra Bingo a někteří si odnesli i fi -
nanční výhry. Dva večery jsme si ve spole-
čenské místnosti zazpívali za  doprovodu 
harmoniky a  kytary. Poslední večer patřil 
opět tanci za doprovodu živé hudby.
Rekondiční pobyt v Sezimově Ústí byl vel-
mi příjemný, ubytování na vysoké úrovni, 
strava formou švédských stolů byla chutná 
a překvapivě různorodá. Poděkování za or-
ganizaci tak velkého počtu účastníků patří 
p. O. Slachové, která všem před výstupem 
z autobusu dopředu popřála hodně zdraví 
a krásné svátky vánoční. 

Zapsala: Čmelíková

 ■ SDRUŽENÍ DIABETIKŮ 
ODCESTOVALO DNE 5. 11. 
2023 NA REKONDIČNÍ POBYT

 ■ UPOZORNĚNÍ 
PRO NÁVŠTĚVNÍKY 
LASKAVÝCH VEČERŮ
S ohledem na rostoucí náklady jsme nuce-
ni přistoupit k navýšení vstupného na Las-
kavé večery z  60 Kč na  100 Kč s  platností 
od ledna 2024.

Děkujeme za pochopení.

V  listopadu nám paní Zdeňka Řehořová 
s  technickou podporou paní Šárky Pavlo-
vičové a Mgr. Daniela Plíška připravila pří-
jemné odpoledne. Vyprávěla nám o historii 
místního kláštera, který patřil Kongregaci 
školských sester sv. Františka. O poznatky 
ze života obyvatel DSS se s  námi podělil 
pan Karel Sluka.
Všem zúčastněným děkují 

obyvatelé Domu s pečovatelskou službou 
Slatiňany

 ■ PODĚKOVÁNÍ
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Páralka – nikdo už dnes neví, jak to pojme-
nování vzniklo, kdo a za jakých okolností ho 
vymyslil, není to ani pomístní název. U Páral-
ky se v Trpišově odedávna říká místu na kraji 
návsi, a to podle velice staré studny Páralky. 
Za vzpomínku Páralka rozhodně stojí. V hor-
ní části Trpišova, všude kolem návsi, na Hrob-
ce, na  Pasičce, bylo dlouhodobě málo pra-
menů vody, proto i málo studní. V roce 1946 
žilo v obci více než 400 obyvatel v 70 domech 
a jen část z nich měla studny, navíc mnohé 
s  nedostačující a  špatnou vodou. Veřejně 
přístupné studny s  dostatkem dobré vody 
byly v  obci dvě, a  to Dolní studna pod To-
miškovou hospodou a  právě Páralka. Tato 
studna uprostřed obce, dobře dostupná, 
byla po dlouhé roky stálou zásobárnou vody 
pro desítky domů v okolí. Denně se z Páralky 
do  mnoha domácností vozila voda na  kár-
kách či vozíčcích, donášela se v kbelících, hrn-
cích, putnách. Na Páralku a její dobrou vodu 
bylo spolehnutí v každé roční době.
Po rychlé a velice zdařilé elektrifi kaci ves-
nice, dokončené již v červenci l946, se roz-
hodla tehdy samostatná obec Trpišov zřídit 
vodovod pro asi 30 domů, které dostatek 
vody neměly. Nebylo to jednoduché: dlou-
ho se hledaly dostačující prameny vody, 
vodovod se musel budovat svépomocí při 
tehdy šestidenním pracovním týdnu a po-
válečném nedostatku materiálu. Přesto 
byl v roce l948 vodovod dokončen – voda 
byla tlačena z Dolní studny za pomoci elek-
trického čerpadla do vodojemu na Hrobce 
a  odtud tekla samospádem do  jednotli-
vých domácností. V  roce l954 byla zahá-
jena stavba společné prádelny na parcele 

těsně vedle Páralky, počítalo se právě s její 
vodou. Stavba byla dokončena v roce l959, 
ale to už se v obci mnohé změnilo: podstat-
ně ubylo obyvatel, ve  vodou zásobených 
domácnostech se objevily první pračky, 
byť často podomácku vyrobené. Budova 
byla proto postupně užívána jako úřadov-
na tehdejšího národního výboru, veřejná 
knihovna, jako občasná ordinace lékaře, 
dětského lékaře. Dnes jsou v  domě s  čp. 
81, který je ve vlastnictví Města Slatiňany, 
tři pěkné nájemní byty. Nový vodovod, již 
pro celou vesnici, byl zřízen v roce l986. 
Trpišov je více než padesát let místní části 

Slatiňan, ve které v poslední době obyva-
tel i domů přibývá. Práce a úsilí Trpišováků 
při elektrifi kaci obce, zavedení vodovodu, 
stavbě prodejny, autobusové čekárny, 
úpravě návsi aj., je na vzhledu vesnice vi-
dět, ráda to připomínám.
Text a foto: JUDr. Hana Mikanová
Fotografi e:
Trpišov čp. 81- u Páralky
Stará a stále užívaná studna 
Prameny:
zapsané vzpomínky trpišovských pamět-
níků
zapsané vzpomínky pisatelky článku

MĚSTO

 ■ TŘÍDĚNÍ ODPADU O VÁNOCÍCH  ■ UZAVŘENÍ KNIHOVNY
A INFOCENTRA

Omlouváme se všem návštěvníkům, ale 
z provozních důvodů bude v prosinci upra-
vena pracovní doba dle níže uvedeného, 
a to:
v pondělí 4. a 11. 12. zavřeno

v pátek 8. 12. otevřeno do 11 hodin

ve čtvrtek 21. 12. otevřeno do 11 hodin 

a poté se s Vámi rády uvidíme až po No-
vém roce, do konce roku bude již zavřeno! 

Děkujeme za pochopení.

těsně vedle Páralky, počítalo se právě s její těsně vedle Páralky, počítalo se právě s její Slatiňan, ve které v poslední době obyva-Slatiňan, ve které v poslední době obyva-

 ■ TRPIŠOVSKÁ PÁRALKA
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Jedno pořekadlo praví, že úroveň národa se pozná podle toho, 
jak čisté jsou veřejné záchody. Asi by se to dalo rozšířit na čistotu 
obecně, tedy i vlaky, autobusové zastávky, ulice apod. Je ovšem 
ještě jedno kritérium, které nám toho o úrovni a kulturnosti ná-
roda řekne také hodně. Je to péče o staré lidi, o  různě postiže-
né a o sociálně slabé. Podívejme se nyní, jak se v naší republice 
umíme postarat o prvně jmenované, tedy, jak jsme si posledních 
několik let zvykli říkat, o seniory, byť význam tohoto slova je širší. 
Senior může být i nejstarší a vážený člen nějaké skupiny, stejně tak 
i dospělý sportovec. Ale tento text bude o lidech zkrátka starých, 
kteří již nejsou zcela soběstační a zpravidla potřebují nějakou po-
moc. Ideální je, když se o své staré postará jejich rodina tak, jak je 
tomu zvykem ve společenství etnik, kterými někdy dost opovrhu-
jeme nebo je nazýváme primitivní. V našem světě sice primitivní 
nejsme (toť slovo do pranice), ale s péčí o staré lidi to v rodinách 
moc neumíme. Důvody ponechme stranou, je docela jedno, jestli 
je to kvůli dětem, práci nebo rodinným neshodám. Když na to tedy 
nestačí rodiny, musí tu být někdo jiný.
Hned po  první světové válce, ale spíše už v  jejím průběhu, se 
ve společnosti vyskytly vážné problémy. Bylo málo mužů a hod-
ně vdov, bylo hodně lidí invalidních, nemajetných a nezaměstna-
ných. Situace si tehdy vyžadovala vybudování nějakého sociální 
systému. Do řešení se musel vložit stát, ale vznikly i různé církevní 
a soukromé iniciativy. Důležitou roli hrál i Československý červený 
kříž (předsedkyní byla Alice Masaryková). Postupně vznikal ucele-
ný koncept pečovatelské služby a sociální péče. 
Začátky nebyly jednoduché, protože chyběly zkušené a  profesi-
onální pečovatelky. Asi nikoho nemůže překvapit, že tuto práci 
vykonávaly v naprosté většině ženy. Už ve válečném roce 1916 za-
čal probíhat desetidenní kurz pro budoucí pečovatelky, po vzniku 
Československa se zavedlo jednoroční studium na  ženské vyšší 
škole, posléze se studium rozšířilo na dva roky a vznikla Vyšší ško-
la sociální péče. V roce 1926 se už studovalo čtyři roky na nově 
vzniklé Střední sociální škole.
Jenže pak přišla 2. světová válka a všechno bylo rázem jinak. Vybu-
dovaný systém se zhroutil.
Po válce převzali moc ve státě komunisté, kteří věřili, že sociální 
problémy jsou kapitalistickým přežitkem a  v  jejich nové sociali-
stické společnosti samy zmizí. Ovšem realita je z  jejich snu brzy 
vyvedla.
V roce 1952 převzala pečovatelskou službu Státní zdravotní sprá-
va. Červený kříž byl začleněn do Národní fronty a sociální péče 
byla v této organizaci vnímána jako okrajová služba. V podstatě 
celá sociální práce ve státě byla redukována pouze na vyplácení 
sociálních dávek. Změna k lepšímu nastala až v 70. letech, kdy so-
ciální péče přešla pod ministerstvo práce a sociálních věcí, tak je 
tomu doposud.
Pečovatelky byly profesionální, ale stále velká část práce spočívala 
na dobrovolnicích. Začala se poskytovat základní hygienická a sa-
nitární péče, úklid, praní, nákupy a donáška jídla. V té době také 
vznikaly první domy s pečovatelskou službou (DPS). Za deset let 
jich bylo postaveno asi 130.
Tento progres pokračoval i  v  80. letech. Přibývaly DPS – v  roce 
1990 jich už bylo 280, ale výrazně se také zkvalitnilo vzdělávání 
v sociální oblasti. Byly zřízeny sociálně právní školy a každá pe-
čovatelka musela mít povinné kvalifi kační vzdělání. Po roce 1990 
vznikly i vysoké sociální školy. 
DPS musely mít svého zřizovatele. Po roce 1990 to byly okresní 
úřady, po  jejich zrušení v  roce 2002 přešly do působnosti krajů 
a obcí. 
Jeden takový dům vznikl i ve Slatiňanech. Většina občanů ví, ale 
zdaleka ne všichni, kde se nachází, mnozí v něm někoho blízkého 
měli nebo mají a mnohé to čeká. Povězme si tedy o něm něco. 
Slatiňanský DPS se stavěl v akci „Z“. Pro mladší ročníky jen malé 

vysvětlení. To na různé stavby museli „dobrovolně“ chodit praco-
vat občané o víkendech nebo odpoledne po práci. Ve Slatiňanech 
to probíhalo tak, že všechny místní organizace dostaly za úkol od-
pracovat určitý počet hodin. Např. ve Spartaku se to podle počtu 
členů rozdělilo mezi jednotlivé oddíly, a tak atleti, fotbalisté, volej-
balisté a další se museli proměnit v zedníky a přidavače a stavět 
mimo jiné i DPS. Takto chodili pracovat rybáři, zahrádkáři, hasiči 
(tehdy ovšem ještě požárníci) a další. Dům byl otevřen a předán 
do provozu 28. listopadu 1987.
Ovšem pečovatelská služba ve Slatiňanech probíhala už před tím. 
Tehdejší pečovatelky zprvu ani neměly žádné zázemí. Každé ráno 
je přivezl řidič ve Škodě 1203 z Chrudimě do Slatiňan a pečova-
telky se rozběhly po svých klientech. Někdy kolem roku 1980 jim 
byl přidělen dnes již zbouraný dům na křižovatce (u dnešního kru-
háku). V té době byla vedoucí pečovatelek paní Libuše Michalová 
a s ní tehdy pracovaly paní Vajsochrová, Žáková, Böhmová a další 
dvě dobrovolnice. Pečovatelky rozvážely obědy z Karosy, ale nikoli 
autem, nýbrž na kole – na každé straně řídítek dvě tašky se tře-
mi ešusy, lidem v jejich bytech i topily a vybíraly kamna a dělaly 
spoustu dalších prací. Po otevření nového DPS se pochopitelně 
situace značně zlepšila. Tehdy všechny DPS v okrese patřily pod 
Okresní ústav sociálních služeb (OÚSS), kde byl ředitelem pan 
Kouba ze Slatiňan. První obyvatelkou domu se stala paní Horníko-
vá. Dodnes se jich vystřídalo 102.
V  DPS pracovala vedoucí a  dvě pečovatelky. Paní Michalovou 
ve funkci vedoucí vystřídala Anna Vašáková, která po čtrnácti le-
tech v lednu 2011 předala funkci paní Iloně Tušicové. V DPS je cel-
kem 16 bytů, které se postupně opravují. WC má každý byt vlastní, 
ale dvě koupeny byly společné. V současné době má již polovi-
na bytů svůj vlastní sprchový kout. Tato rekonstrukce se provádí 
vždy, když se nějaký byt uvolní, takže nový klient přijde už do no-
vého. Každý byt je vlastně jedna místnost s kuchyňkou, předsíní, 
WC a jak už bylo řečeno, někde i s koupelnou. Nábytek mají klienti 
vlastní. Postupně se vybudoval výtah, dům se zateplil, vyměnilo se 
elektrické topení a okna. Dá se říci, že bydlení v něm je velmi pří-
jemné. Je to samozřejmě i místem. DPS stojí v klidné zóně za kos-
telem ve Farské ulici vedle jezdeckého areálu hřebčína.
Od roku 1992 patří pečovatelská služba a DPS pod město Slati-
ňany. Tyto dva pojmy je třeba vysvětit. Pečovatelská služba se 
nevykonává pouze u obyvatel DPS, ale i u starších občanů města 
v  jejich domovech. Podle uzavřené smlouvy tak pečovatelky po-
máhají s úklidem, osobní hygienou, doprovází k lékaři, dělají klien-
tům nákupy a dováží jim obědy. Obyvatelé DPS mají kromě toho 
ještě možnost si objednat i praní.
Bydlení v DPS je zpestřeno možností výletů a účastí na společných 

 ■ HISTORIE A SOUČASNOST PEČOVATELKÉ SLUŽBY
A O TOM, KAM SMĚŘUJEME

vysvětlení. To na různé stavby museli „dobrovolně“ chodit praco-
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akcích, takže obyvatelé jdou spolu třeba někam na kávu, na oběd 
do restaurace, na nějakou výstavu, chodí za nimi mladé skautky, 
občas jim zahrají a zazpívají děti ze ZUŠ nebo MŠ, společně cvičí, 
slaví narozeniny a svátky apod.
Všichni klienti mají podepsanou běžnou nájemní smlouvu na dobu 
neurčitou stejně jako v jiných bytových domech.
V současné době jsou v DPS kromě vedoucí ještě tři pečovatelky, 
které zajišťují služby od 6 do 16 hodin v pracovní dny. O víken-
dech, svátcích, odpoledne a večer v domě žádná služba není. Tím 
se dostáváme k podstatné věci. Klienti DPS mohou být pouze oso-
by soběstačnější a nesmějí mít některé diagnózy. Místo zde třeba 
nemají alkoholici, těžce duševně nemocní nebo lidé tak postižení, 
že potřebují trvalou, či nějak specializovanou zdravotní péči. DPS 
je otevřený pro návštěvy členů rodiny, známé a kamarády.
Ještě je třeba uvést rozdíl mezi DPS a domovy seniorů (dříve dů-
chodců). V DS je stálá zdravotní a sociální služba 24 hodin denně 
a sedm dnů v týdnu. Jsou tedy určeny i pro staré lidi nesoběstačné 
a vyžadující zdravotní péči.
Starých lidí, či chcete-li oněch seniorů, ve společnosti přibývá. Dnes 
je v důchodovém věku bezmála jedna čtvrtina obyvatelstva a to při-
náší mnoho problémů, se kterými se bude muset společnost nějak 
vypořádat. Poměr lidí v produktivním věku, tedy těch, kteří pracují, 
a lidí starých se posouvá velmi rychle zcela opačným směrem, než 

bychom chtěli. Dnes u nás žije 664 125 mužů a 980 711 žen star-
ších 65 let (Český statistický úřad). Ale musíme počítat i s tím, že 
mnoho lidí mladších využívá možnost jít do předčasného důchodu 
a také je mnoho invalidních důchodců. Situace se stále zhoršuje 
od roku 2006, kdy byl u nás poměr dětí a seniorů vyrovnán.
Dobrých a vzdělaných pečovatelek bude potřeba stále více. Bohužel 
jejich práci dost komplikuje i přebujelá administrativa a byrokracie 
i nedostatečné ohodnocení. Úřady od těch městských, přes krajské 
až po ministerstva jsou plné sociálních úředníků, sociální školy jsou 
zaměřeny na kvantitu a chrlí obrovské množství nových sociálních 
pracovníků, pro které je třeba vytvořit místa a kteří musí umět sami 
obhájit svou důležitost. Proto vymýšlejí stále nová lejstra, tabulky, 
požadují všemožná hlášení. A pečovatelky a všichni terénní pracov-
níci pak čas, který by měli věnovat klientům, tráví u počítače. Ještě 
v 90. letech platila zásada, že terénní pracovník, a to jsou i pečova-
telky, nemají v  kanceláři co dělat. Poměr administrativní a  přímé 
práce s klientem byl tehdy 10:90. Dnes je to na některých pracoviš-
tích přesně opačné, často ale sociální úředník vůbec neví, jak přímá 
práce s klientem vypadá. Po převzetí diplomu opouští kancelář jen 
na oběd nebo na nějaké školení. Čím vyšší úřad, tím méně přímé 
práce. Ano, sociálních pracovníků bude potřeba stále více, ale nikoli 
v úřednických kancelářích, nýbrž v terénu. Bude potřeba i větší kapa-
cita DPS a DS. Ten slatiňanský, jak už bylo řečeno, pojme 16 klientů 
a už dnes je seznam zájemců delší než kapacita domu. Čekací doba 
je dlouhá, a tak se může stát, že někdo se ani nedočká. V příštích 
letech se to bude muset řešit na všech úrovních, od obcí až po vládu.

zdeněk jirásek1 3 0
Číslo v titulku je název prosincového LV. Ten bude tentokrát zce-
la domácí, neboť oba účinkující to mají do společenského domu 
jen pár kroků. A proč to číslo? Těžko říct, ale třeba vám to sami 
prozradí. 
Hrát a zpívat vám bude známý slatiňanský písničkář a kytarista 
Petr Šotta, donedávna dlouholetý ředitel místní ZUŠ. Petr v mi-

nulosti založil a vedl tři folkové skupiny – Nové koření, Gala-tea 
a naposledy Strunovrat, často hrál jen se svojí ženou houslistkou 
Jitkou, ale poslední dobou již vystupuje především jako sólový pí-
sničkář. Zahraje svoje vlastní písně, ale také ty notoricky známé, 
aby si je s ním mohli zazpívat i diváci. 
Půjde již o  jeho sedmé hraní na LV. Naposledy to bylo na 165. 
v lednu 2019, zajímavější ale je, že hrál na prvních dvou večerech 
ještě v kavárně.
Mezi písničkami vám pár básní zarecituje Zdeněk Jirásek. Stejně 
jako u písniček to bude z části vážné a z části humorné, až sran-
dovní. 
LV se uskuteční v úterý 5. 12. od 19 hodin. Pořadatelé si jsou 
vědomi, že to není nejbezpečnější doba, jelikož v ulicích se budou 
pohybovat čerti, ale kdo má čisté svědomí a  nehřeší přespříliš, 
snad do společenského domu dojde.
Lístky (naposledy) za 60 korun si můžete koupit na místě, budou-li 
ještě, nebo předem v městské knihovně (469 660 239).

z.j.

nulosti založil a vedl tři folkové skupiny – Nové koření, Gala-tea nulosti založil a vedl tři folkové skupiny – Nové koření, Gala-tea 

 ■ POZVÁNKA NA 196. LASKAVÝ VEČER

Po  loňském velkém úspěch vyrazila na Ofl endu letos menší vý-
prava. Ve  výrobně tradičních ručně vyráběných skleněných vá-
nočních ozdob se nám moc líbilo.

Obyvatelky a pečovatelky DPS

 ■ OBYVATELKY DPS SE POTĚŠILY 
VÁNOČNÍMI OZDOBAMI
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Základní organizace Českého svazu chovatelů Slatiňany (dále jen 
ZO ČSCH Slatiňany) v  rámci své činnosti propaguje chovatelství 
jako součást aktivního života člověka, motivuje členy i nečleny pro 
rozvoj chovatelských zájmů zejména pořádáním výstav, které se 
konají dvakrát do roka v chovatelském areálu pro místní spolu-
občany, ale i pro zájemce ze širokého okolí. Dalším zájmem naší 
organizace je výchova mladých chovatelů a  zájemců z  řad dětí 
a mládeže o chov především drobných zvířat v  rámci jejich mi-
moškolních aktivit. Důležitou aktivitou spolku je také organizace 
a řízení plemenářské práce pro zkvalitňování a rozšiřování popu-
lací chovaných drobných zvířat, též odborně-poradenská činnost 
v zájmu rozvoje chovů, ochrany zdraví a pohody zvířat apod.
Výbor našeho spolku se schází jedenkrát měsíčně, členská schůze 
všech členů se pak koná několikrát do roka, především pak před 
konáním našich výstav. Důležitá je výroční členská schůze na za-
čátku roku, konkrétně v únoru, která je pro všechny členy spolku 
jakýmsi „začátkem sezóny“.
První polovina roku je ve znamení pořádání pálení čarodějnic jako 
společenské aktivity v rámci života našeho města a další aktivitou 
je květnová místní výstava králíků, drůbeže, holubů a exotů, která 
se konala 13. 5. 2023. V rámci výstavy byly uděleny čestné ceny 

na vystavovaná zvířata nebo kolekce zvířat. V odbornosti králíků 
byly uděleny čestné ceny (chovatel – plemeno): Ing. Zita Lukáš – 
velký světlý stříbřitý, Hrdý Václav – vídeňský šedý, Straka Tom MCH 
– český albín, Langšádl Pavel – burgundský, Livora Petr – stříbřitý 
černý, Souček Lukáš – tříslový černý. V rámci odbornosti drůbeže 
byla poskytnuta ocenění (chovatel – plemeno): Blažek Josef – le-
ghornky americké, Rejfek Miloš – rýnské slepice, Bc. Herynek Petr 
- české slepice zlaté kropenaté, Kulhánková Zuzana – hedvábničky 
černé, Blažková Adéla MCH – velsumky zdrobnělé, Dalecká Da-
niela – fénixky zdrobnělé oranžovokrké. A konečně v odbornost 
holubů (chovatel – plemeno): Stehno Michael MCH – moravský 
pštros černý, Jelínek Bohumil – moravský pštros červený a český 
stavák červený lysý, Prokůpek Luboš – německý výstavní holub.
Jako každý rok po prázdninách, tak i v letošním, se konala druhou 
zářijovou sobotu (9. 9. 2023) na  chovatelském areálu ZO ČSCH 
Slatiňany další tradiční výstava. Tentokrát byla rozšířena o okresní 
výstavu drůbeže. Bylo nádherné slunečné počasí, ba přímo vedro. 
Členové naší základní organizace společně s dalšími vystavovateli 
z okresních organizací i mimo okres Chrudim předváděli výsledky 
své chovatelské činnosti, vystavili různá plemena a barevné rázy 
králíků, drůbeže, holubů a k dispozici byla i expozice exotického 
ptactva. V  rámci výstavy bylo možné zakoupit kvalitní chovný 
materiál, chovné králíky nebo drůbež, případně holuby, andulky 
aj. Také bylo možné vyhrát v tombole, a to nejen věcné ceny, ale 
i některou z cen „živých“, např. kohouty, holuby, morčata, králíky 
a andulky. 

Jako každoročně byla během zářijové výstavy pro členy ZO ČSCH 
Slatiňany vypsána v  jednotlivých odbornostech soutěž o  putovní 
„Pohár starosty města Slatiňan“. V rámci okresní výstavy drůbeže 
byla vypsána soutěž o nejlepší ZO okresu Chrudim v této odbor-
nosti, nejlepší voliéru, samce a samici. Vítězné ZO a nejlépe hod-
noceným zvířatům, kolekcím zvířat byly uděleny poháry, které byly 
předány zástupci ZO a vystavovatelům v průběhu výstavy, předsta-
vitelem města (Ing. Harsa Martin, místostarosta). „Pohár starosty 
města Slatiňany“ v odbornosti králíci získal Livora Petr na plemeno 
stříbřitý černý, v odbornosti drůbež mladý chovatel Stehno Micha-
el na plemeno vyandotky zdrobnělé bílé, stejně jako v odbornosti 
holubi pak na moravského pštrosa černého rovného. Nejlepší ZO 
ČSCH okresu Chrudim byla v  rámci okresní drůbeže odbornosti 
drůbeže vyhodnocena ZO ČSCH Martinice, dále pak následovala 
naše základní organizace. Dále byla vyhodnocena nejlepší voliéra, 
samec a samice okresu Chrudim. Nejlepší voliéra okresu Chrudim 
byla od chovatele JUDr. Nádvorníka Pavla (ZO ČSCH Martinice), ple-
meno husy české. Nejlepší samec (kohout) okresu byl chovatele Me-
duny Václava (ZO ČSCH Slatiňany) a jednalo se o plemeno minorky 
černé. Nejlepší samice (slepice) okresu byla plemene české slepice 
zlaté kropenaté z  chovu Bc.  Herynka Petra (ZO ČSCH Martinice). 
V rámci jednotlivých odborností byly uděleny čestné ceny následov-
ně; odbornost králíci (chovatel – plemeno): Letáček Josef – belgický 
obr bílý červenooký, Daněk Rudolf – velký světlý stříbřitý, Ing. Zita 
Lukáš – meklenburský strakáč divoce zbarvený a  meklenburský 
strakáč černý, Mgr. Pluhařová Květa – kalifornský černý; odbornost 
drůbež (chovatel – plemeno): Kulhánková Zuzana – australky černé, 
australky modré a hedvábničky hnědé, Meduna Václav – australky 
černé, Dalecký Pavel – vlašky koroptví a hedvábničky černé, Stejskal 
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Miroslav – české slepice stříbrné kropenaté, Havel Bohumír – ho-
landské chocholaté slepice zdrobnělé černé bílochocholaté, Hery-
nek Jiří – bantamky krahujcovité, Herynek Jan MCH – bantamky bílé; 
odbornost holubi (chovatel – plemeno): Jelínek Bohumil – moravský 
pštros červený, Motyčka Jiří – prácheňský kánik modrý kapratý, Iva-
novski Zdeněk – český stavák žlutý sedlatý. 
Děkujeme všem vystavovatelům, kteří nám zůstávají věrni a vy-
stavují svá zvířata v rámci výstav, návštěvníkům za hojnou účast, 
dále sponzorům, jakož i městu Slatiňany za jejich přízeň a všem, 
kteří se podíleli na přípravě a hladkém průběhu akcí.
Navštivte případně i naše webové stránky www.zocschslatinany.cz, 
kde jsou k dispozici např. fotografi e z našich výstav, akcí našeho 
spolku, ale hlavně informace o naší organizaci.
Těšíme se na setkání s Vámi při některé z dalších akcí pořádaných 
naší základní organizací. Zveme Vás již nyní např. na místní výsta-
vy v roce 2024, které se budou konat jako obvykle v květnu a září, 
kdy bude výstava rozšířena o okresní výstavu králíků. Na setkání 
a další spolupráci se těší chovatelé ze ZO ČSCH Slatiňany.

Lukáš Zita, člen ZO ČSCH Slatiňany

STALO SE

Svatomartinský průvod má kořeny v křesťanské tradici připomína-
jící světce Martina Tourského. Legenda vypráví, že Martin sdílí svůj 
plášť s chudým žebrákem, což symbolizuje dobrotu a solidaritu. 
I v současné době zůstává svatomartinský průvod důležitou sou-
částí kulturního dědictví mnoha regionů. A kde jinde by měl být 
svatomartinský průvod než ve Slatiňanech? Máme zde ušlechtilé 
koně, kostel Sv. Martina a slavíme posvícení. 
Pořadatelsky se propojil Národní hřebčín Kladruby nad Labem, 
Město Slatiňany, Zámek Slatiňany a Římskokatolická farnost. Slav-
nost zahájil Mgr. Jiří Šlesarik z Národního hřebčína Kladruby nad 
Labem. Průvod vedl jezdec představující Martina zámeckým par-
kem směrem ke kostelu Sv. Martina. Jel na černém koni, protože 

právě tak je svatý Martin vyobrazen v místním kostele, kam mohli 
návštěvníci také nahlédnout. Jedná se o místní raritu. O legendě 
a tradici promluvil pan farář Zdeněk Šilhánek. 
Zpět na prostranství před hřebčín jel Martin na koni bílém. Lidé 
si mohli zakoupit svatomartinské rohlíčky, svatomartinské víno 
od vinařství Hruška (Potraviny Málek), voněly placky s husí pašti-
kou, povidly, káva, punč, svařák a další občerstvení. 
Děti si mohly vyrobit papírové koníky nebo si vyzkoušet práci 
s kůží a vyrobit si přívěšek s brašnářem z řemeslné dílny. 
Na programu bylo také šermířské vystoupení skupiny historické-
ho šermu FAMILIARIS DOMINI REGIS, z.s.
Státní zámek Slatiňany je návštěvníkům otevřen i mimo sezónu, 
takže i na Martina byly přístupné prohlídky a lidé se mohli podívat 

i do zámecké zahrady, kam je pozval Ing. Jaroslav Bušta, kastelán. 
Těšíme se na další ročníky a věříme, že budeme moci svatomar-
tinský průvod pořádat opět o víkendu, i když třeba svátek Marti-
na připadne na všední den. Budeme se snažit program obohatit 
a přizpůsobit se obrovskému zájmu návštěvníků. 

Jana Švecová, radní

 ■ SVATOMARTINSKÝ PRŮVOD VEDL SVATÝ MARTIN NA ČERNÉM KONI
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Novostavby domků tvořily usedlosti, z nichž se dle uspořádání for-
movala větší sídla. Téma práce pracovníků archivu bylo zjistit zá-

stavbu obcí v jejich intravilánu, vznik větších 
aglomerací bytového a  nebytového fondu 
v  daném čase věků. Obecně byla stavební 
činnost ve  zdejším regionu podnětem pu-
blikace L. Štěpána a kol. vydaná Okresním 
archivem v Chrudimi v roce 2001, tedy vy-
tváření venkovních sídel obydlí pro příchozí 
obyvatele obcí (obr. č. 1).
Topografi cké seskupení obcí v kraji a jejich 
další rozvoj bylo ovlivněno mnoha faktory, 
které jsou v knize prezentovány a na pod-
kladě archivních zpráv dokumentovány sta-
rými plánky, mapami, četnými památkami 
apod.
Publikace má charakter studijní pomůcky 
dějepisu krajiny, osídlené od  nejstarších 
dob do  15. století, další kapitoly se zabý-
vají samostatně 16., 17., 18. a 19. stoletím. 
Pozornost zasluhuje fotografi cká příloha, 
která je velmi bohatá a  nahrazuje starší 
ilustrace. U každého snímku je stručný ko-
mentář upozorňující slovy na  daný objekt, 
zajímavou reálií.
Textu korespondují odkazy a regionální do-
stupná literatura o  místopisu Chrudimska 
od renomovaných autorů.
Informace o Slatiňanech jsou v knize skoupé, 

zabývá se pouze panskými stavbami. Uvádí existenci tvrze ve 14. 
století, u níž se dle Sedláčka připomíná její první držitel František ze 
Slatiňan v letech 1294–1297. První vyobrazení zámku pochází ze 17. 
století a z citované knihy ho přetiskujeme (obr. č. 2). Je to však torzo 
originálního obrazu, který nechal nakreslit slatiňanský pán Jaroslav 
Sigmund od  malíře Samuela Andresa s  kresbou smrti (kostlivce) 
s lukem, který je umístěn v předsíni sakristie hlavního chrudimské-
ho chrámu.
Důvod, proč jej namaloval, byl vděk sv. Salvátorovi (obrazu), neboť 
J. Sigmund 3. 10. 1680 vykonal s úředníky, služebníky a poddaný-
mi procesí Chrudimí k  tomuto zázračnému obrazu, aby modlit-
bou ochránil před morem. Mor skutečně ustal, ale v obci na něj 
zemřelo 77 obyvatel. Tuto událost také připomíná morový sloup, 
vztyčený 6. února 1683. (Ozvěny Slatiňan, prosinec 2008).
Zámek na obr. č. 2 pochází od otce Sigmunda, Adama Jaroslava 
Purcharta z Voděrad, hejtmana chrudimského kraje, jenž koupil 
zdejší statek v roce 1669 a dle pamětí obnovil a opravil velkým 
nákladem téměř zbořenou tvrz, kterou vidíme na obr. č. 2 už jako 
zámek.

Ve zmíněné publikaci chybí obrázek zámku z počátku 19. století 
na obr. č. 3. Nakreslila jej dvanáctiletá Josefína Malovcová z Ma-
lovce v roce 1802. Zachycuje příjezd do zámku k jižnímu vchodu 
kolem mlýna. Na východním křídle budovy nejsou patrná žádná 
sgrafi ta, protože byla skryta pod novou omítkou, což byl tehdy 
vědomý záměr knížete Auersperga.

Sgrafi ta východního křídla zámku byla profesionálně obnovena 
v roce 1990, a to na základě opadávající svrchní omítky dle dopo-
ručení památkářů (obr. č. 4). 
Původní zástavbu města nám dnes připomíná název Staré ná-
městí, honosící se vkusnými novostavbami. Autor tohoto pojed-
nání napsal článek na toto téma do Ozvěn v dubnu 2009, v nichž 

HISTORIE
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byly snímky starých domů, které byly odstraněny. Pro ilustraci 
přetiskujeme mladé generaci obyvatel část domů této původní 
lokality a současně i moderní bytovky, které změnily urbanistický 

ráz náměstí, přestože zůstalo názvem Starým, dosud však beze 
změny (obr. č 5 a 6).

Ing. Milan Vorel

Obr. č. 6Obr. č. 5

S  blížícím se obdobím Vánoc se naši žáci a  učitelé připravují 
na několik kulturních akcí pořádaných naší školou. Jako každý 
rok proběhnou vánoční žákovské koncerty. V pátek 15. prosin-
ce od  16:00 hodin na  zámku v  Nasavrkách vystoupí žáci naší 
pobočky a v úterý 19. prosince od 17:00 hodin se bude konat 
druhý vánoční žákovský koncert v hudebním sále ZUŠ Slatiňa-
ny. Dále vás srdečně zveme na  tradiční „Zpívání u  stromku“, 
které se bude konat v pondělí 18. prosince od 17:00 hodin v al-
tánu na zahradě školy, kde si na závěr můžete s námi zazpívat 
koledy.
Naše žáky ještě uslyšíte na dalších vánočních akcích ve Slatiňa-
nech, a to 3. prosince od 17:00 hodin na „Rozsvícení vánočního 
stromu“ v parku před základní školou, kde vystoupí pěvecký sbor 
a zazní slavnostní fanfáry v podání žesťových nástrojů. Pěvecký 
sbor zazpívá i na vánočním jarmarku u kostela sv. Martina 9. pro-
since od 16:00 hodin. Žáci školy také zpříjemní adventní čas senio-
rům v Domě s pečovatelskou službou ve Slatiňanech 14. prosince.
 Od začátku školního roku proběhly mimo jiné již dva žákovské 
koncerty, dále naši žáci vystoupili na „Vítání občánků“ a pěvecký 
sbor s trumpetovým kvartetem vystoupil na Dni válečných vete-
ránů, kde jejich vystoupení dodalo události hlubší význam a při-
pomnělo nám důležitost uctívání hrdinství našich válečných ve-
teránů.
Ve snaze posunout výtvarné vzdělávání na ZUŠ Slatiňany na vyšší 
úroveň a nabídnout našim žákům ještě lepší prostředí pro rozvoj 
jejich uměleckých dovedností jsme se rozhodli investovat do mo-
derní technologie. S  radostí oznamujeme, že jsme pro žáky vý-
tvarného oboru zakoupili moderní velkoformátový monitor, který 
značně rozšiřuje možnosti výtvarného vzdělávání. Jeho velký dis-
plej umožňuje žákům sledovat detaily a pracovat s barvami v no-
vých rozměrech a také podporuje rozvoj jejich kreativity a vizuál-
ního myšlení.
Základní umělecká škola ve Slatiňanech se pyšní dlouholetou 
tradicí poskytování kvalitního hudebního vzdělávání svým žá-
kům. V  duchu neustálého hledání inovativních metod výuky 
a zlepšování vzdělávacího prostředí jsme přivítali další novinku 
do naší školy – interaktivní dotykový display pro výuku hudební 
nauky. Nový interaktivní display přináší do učebny hudební na-
uky moderní technologii, která podporuje interaktivní a efek-
tivní výuku a  bude skvělým pomocníkem pro naše žáky při 
studiu hudební teorie a praxe. Žáci nyní mohou zkoumat no-
tový zápis, hudbu a různé hudební koncepty pohodlně a inter-
aktivně. Tato moderní technologie nám umožňuje přizpůsobit 
výuku potřebám každého žáka a podporovat jejich individuální 
pokrok. Obě tyto novinky jsme pořídily z dotačního programu 

Šablony Operační program Jan Amos Komenský (zkráceně OP 
JAK).
Závěrem děkuji vám, vážení rodiče našich žáků, za vaši podpo-
ru a  důvěru, kterou nám projevujete. Jsme hrdí na  naše žáky 
a věříme, že jejich hudební dovednosti a umělecký potenciál bu-
dou i nadále rozkvétat. Přeji vám všem veselé a šťastné Vánoce 
a úspěšný nový rok 2024!

Martin Líska, ředitel ZUŠ Slatiňany.

 ■ VÁNOČNÍ AKCE A MODERNIZACE VÝUKY ZUŠ SLATIŇANY
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Dne 11. listopadu 2023 se konala již desátá 
vzpomínková akce uskutečněná u  příle-
žitosti Dne válečných veteránů. Slavnost 
se konala u památníku padlých v parčíku 
u zdravotního střediska.

Slavnostního aktu se zúčastnili poslanci PS 
PČR pan Mgr. Karel Haas, pan Tomáš Dub-
ský, senátor Mgr.  Jan Tecl, MBA, starosta 
města Slatiňany Ing. Jan Brůžek, místosta-
rosta města Ing. Martin Harsa, radní a za-
stupitelé města, starosta a  místostarosta 
města Chrudimě Ing. František Pilný, MBA 
a Ing. Zdeněk Kolář a starostové obcí Orel 
Bc.  František Horník a  Lukavice Miloslav 
Stehno.
Za  novodobé válečné veterány byl příto-
men genmjr. v.v. Ing.  Josef Prokš a za vý-
sadkové veterány des. Jaromír Fajman 
a des. Jiří Smělík, dále ředitelé příspěvko-
vých organizací města Slatiňany a členové 
místních organizací skauti, hasiči, sokolo-
vé. Svojí účastí se padlým hrdinům poklo-
nili i občané našeho města. 
Pan starosta, pan senátor i  oba páni po-
slanci Parlamentu ČR ve  svých projevech 
připomněli důležitost akce s  ohledem 
na oběti obou světových válek, ale přede-
vším apelovali na nutnost zachování míru 
a demokratických hodnot v současné době. 
K pomníku padlých byly pak položeny kvě-
tiny a po krátkém kulturním programu za-
zněla na závěr státní hymna v podání paní 
Jany Sychrovské, dipl. spec.

Akt proběhl ve slavnostním duchu. 

Všem zúčastněným patří poděkování.

Ing. Vladimír Rašín, tajemník MěÚ

STALO SE

 ■ DEN VÁLEČNÝCH VETERÁNŮ
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O tři týdny později než obvyk-
le, v neděli 29. října, se usku-
tečnil jubilejní 40. ročník sla-
tiňanské běžecké hodinovky. 
Zato se však běželo na krás-
né nové dráze. A krásné bylo 
i počasí. Závod se také popr-
vé běžel jako memoriál Libo-
ra Blažka (1963–2018), býva-
lého výborného běžce. Jeho 
osobní rekord v  hodinovce 
byl 17 090 m.
Na start se postavilo 24 mužů 
a 7 žen, byť někteří byli ještě 
žákovského věku. Hodinov-
ka není lehký závod. Je rozdíl 
mezi během v pěkné krajině 

a hodinovým kroužením po oválu. Třeba 15 km to je 37 a půl kola. 
Je to nápor nejen na fyzičku, ale i na psychiku. Zkrátka pořádná 
dřina.
Nám udělal velikou radost dorostenec Jindra Vychodil, který se 
v 17 letech stal úplně nejmladším vítězem za celých 40 ročníků. 
O svém vítězství rozhodl v poslední čtvrtině závodu, kdy se od-
poutal od svého soupeře, se kterým do té doby tvořil nerozluč-
nou dvojici. V posledních deseti minutách tempo vystupňoval tak, 
že i druhého v pořadí nakonec porazil o více než kolo. Jindra je 
v současnosti největším slatiňanským talentem. Ale těch talentů 
máme více. I další naši dorostenci podali velmi pěkné výkony, byť 
se nejednalo o specialisty vytrvalce.
V  soutěži žen se po  letech dočkala Eliš-
ka Lomozová kvalitních soupeřek, a  tak 
po  deseti vítězstvích vybojovala 3. místo. 
Obě její pardubické přemožitelky výrazně 
překonaly 13 km.
Nejmladšími účastníky byli dvanáctiletý 
Vojta Pavliš a  třináctiletá Anička Šturso-
vá. Jiří Musil před lety za Slatiňany závodil 
a hodinovku vyhrál třikrát (nejlépe 17 293 
m). Slatiňanský dres kdysi nosil i Filip Hej-
krlík, mezinárodní mistr Švýcarska v chůzi 
na 10 km. Jiří Zdražil je trenérem slatiňan-
ských fotbalistů a mile překvapil výkonem 
přes 13 km.
Jednoznačně lze říci, že se závodní premié-
ra na umělé dráze povedla. Vyšlo prakticky 
všechno – počasí, zájem závodníků i pěkné 
výkony. Navíc ceny nejlepším poprvé pře-
dával starosta města. 
Z výsledků
Muži
  1. Jindřich Vychodil 06 Sp. Slatiňany  15.283 m
  2. Jiří Hofman 87 Pardubice  14.750
  2. David Kubias 79 Pardubice  14.750
  3. Filip Hejkrlík 79 SABZO Praha  14.362
  4. Radim Kopiště 07 Sp. Slatiňany  14.305
  5. Antonín Češík 95 Sp. Slatiňany 14.141
  6. Jiří Musil 72 Hlinsko  14.050
  7. Daniel Vychodil 73 Sp. Slatiňany  13.610
  8. Vladimír Urválek 91 Sp. Slatiňany  13.585
  9. Pavel Pohorský 08 Sp. Slatiňany  13.205
12. Jiří Zdražil 84 Sp. Slatiňany – fotbal 13.145
13. Filip Velínský 07 Sp. Slatiňany  12.980
14. Radmil Brožek 54 KRB Chrudim  12.970
15. Vladimír Jiša 07 Sp. Slatiňany  12.970
16. Matěj Kaňka 07 Sp. Slatiňany  12.835

17. Vojtěch Pavliš 11 Sp. Slatiňany  12.970
18. Kamil Herzog 07 Sp. Slatiňany  12.096
20. Jan Čechal 04 Sp. Slatiňany  11.272

Ženy
  1. Erika Válková 91 Pardubice  13.576
  2. Jana Horáková 71 Pardubice  13.115
  3. Eliška Lomozová 88 Sp. Slatiňany  11.985
  4. Lucie Pavlišová 81 Sp. Slatiňany  11.870
  5. Anna Štursová 10 Sp. Slatiňany  11.183
  6. Markéta Škapová 07 Sp. Slatiňany  10.619

zdeněk jirásek

ZE SPORTU
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Na posvícenskou sobotu 11. 11. 2023 sehrál náš fotbalový dorost 
své poslední mistrovské utkání krajského přeboru a ukončil tak 
celou podzimní sezónu oddílu fotbalu SK Spartak Slatiňany. Mů-
žeme se tedy ohlédnout za jejím průběhem. Byl značně nestan-
dardní, to hlavně kvůli rekonstrukci atletické dráhy kolem hlav-
ního fotbalového hřiště. První měsíc jsme ještě odehráli zápasy 
na  hlavním hřišti, byť bezprostředně obehnaném stavebními 
zábranami, aby nikdo ze sportovců nespadl do výkopu pro drá-
hu. Po čtvrtém podzimním utkání už se na plochu hlavního hřiště 
nemohlo vůbec, a tak oddíl musel zvolit náhradní řešení, a to buď 
odehrát mistrák na  vedlejším hřišti, nebo si vyjednat „domácí“ 
zápasy na hřištích v okolí, samozřejmě nikoliv zadarmo, nebo se 
dohodnout se soupeři a odehrát zápasy u nich, což znamenalo 
poměrně dost úsilí. První variantu zvolilo áčko dospělých, jenže 
odehrálo jen mistrovský zápas proti Králíkům (mimochodem 
vítězný 7:0) a po  tomto utkání nám Sportovně technická komi-
se (STK) toto vedlejší hřiště neuznala jako způsobilé. A tak jsme 
následující domácí mistrovský zápas 1. A třídy (proti Žamberku) 
odehráli v Nasavrkách. Na naše hlavní fotbalové hřiště se naše 
áčko mohlo vrátit až v sobotu 7. 10. 2023 proti Jablonnému n. Or-
licí. Dorost zvolil variantu výměny pořadatelství zápasů, což zna-
menalo problémy s operativním řešením dopravy k venkovním 
zápasům autobusem. Také to s sebou přineslo i  jeden negativ-
ní rekord, dorost hrál dokonce 7 zápasů po sobě na venkovních 
hřištích! B–tým dospělých byl na tom podobně, protože si také 
přeložil 2 domácí zápasy na hřiště soupeřů. Třetí variantu zvolili 
starší a mladší žáci, kteří odehráli dva mistrovské zápasy a jeden 
pohárový proti Letohradu na hřišti ve Svídnici. Poslední variantou 
bylo vyřešení mistrovských turnajů starších a mladších přípravek. 
Požádali jsme tedy STK o to, abychom celý podzim nemuseli po-
řádat mistrovské turnaje na našem stadionu a vše hráli jen ven-
ku. U nejmladší kategorie to šlo, ale u všech starších nám to STK 
nepovolila.

Ale nyní již ke sportovní stránce. Vezměme to postupně od do-
spělých k  těm nejmenším. Všechna naše družstva až na B–tým 

dospělých, který je v nejvyšší třídě okresu – okresním přeboru, 
hrají v krajských soutěžích. Týden co týden dělají reklamu i městu 
Slatiňany po celém okrese i Pardubickém kraji. Což zdaleka není 
samozřejmostí ani ve větších městech.
•  A–tým dospělých po 1. místě v  loňském ročníku 1. B třídy po-

stoupil do 1. A třídy, a i tam si jako nováček vede velmi zdatně. 
Po podzimu je na krásném 6. místě ze 14 účastníků. Dařilo se 
nám hlavně na domácím hřišti, kde jsme 5x vyhráli, 2x remizo-
vali a ani jednou neprohráli. Venku už to bylo o něco horší, pro-
tože tam získal náš celek jen 3 body za vítězství v Letohradu, ale 
v konečném součtu to vyneslo právě to 6. místo po podzimu. 
Navíc náš útočník Jakub Slavík je po podzimu s 11 góly na 3. mís-
tě v žebříčku střelců 1. A třídy.

•  B–tým dospělých je coby účastník okresního přeboru (OP) 
po  podzimu zatím v  relativně klidném středu 14-ti členného 
pelotonu tabulky bez strachu ze sestupu. Což je dobře, protože 
jeho hlavním úkolem je adaptace končících dorostenců na do-
spělý fotbal. Náš B–tým dospělých má v OP jeden z věkově nej-
mladších celků, ne-li úplně nejmladší.

•  Další věkovou kategorií je dorost. Zde přináším hodnocení tre-
nérů dorostu. Naši dorostenci se jakožto nováček týmově nejpo-
četněji zastoupené krajské soutěže – v krajském přeboru umís-
tili na 12. místě mezi 16 týmy. Po loňské účasti v krajské soutěži 
jsme se chtěli posunout zase o krůček dále a klukům jsme zvo-
lili těžší, ale lepší cestu v jejich rozvoji. Někteří tempo soutěže 
zachytili lépe, jiní mají před sebou ještě hodně práce dostat se 
na krajskou úroveň. Myslíme si, že až na neúspěchy s předními 
týmy soutěže, které jsou přeci jen ještě o kousek dál než my, 
jsme odehráli většinu utkání vyrovnaných. Bohužel jsme sklá-
dali obranu za chodu, dost často bojovali s velkou marodkou 
a převážnou většinu zápasů jsme si prohráli sami hrubými chy-
bami, což dokládá počet obdržených branek. Na druhou stra-
nu si myslíme, že 37 vstřelených branek za 15 zápasů je skvělý 
počin! Během přípravy a začátku soutěže se k nám postupně 
připojili Milan Bleha, Pepa Holeka (MFK Chrudim), Joao (volný 
přestup) a z MFK Chrudim se vrátili zpět naši odchovanci Hon-

ZE SPORTU

 ■ FOTBALOVÝ PODZIM V ODDÍLU KOPANÉ
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Laskavé večery vstoupily do svého třetího desetiletí. Těch uplynulých 
dvacet let přineslo 188 hudebně poetických pořadů a také řadu pří-
běhů. Pokusím se vám některé trochu přiblížit, než je sám zapomenu. 
Připomínám jen, že první LV se konal 4. 3. 2003.
Kdysi v chrudimské knihovně pracovala jistá Jana Jirásková, avšak 
jde o  pouhou shodu jmen s  mou ženou. Dokonce měla stejně 
jako já dceru Alžbětu. Jana byla nesmírně aktivní a vydávala časo-
pis Psahlavci, do kterého jsem také přispíval. V knihovně pořádala 
různá autorská čtení, koncerty a  literární dílny. A psala výborné 
povídky. Jiří Dědeček je nazval syrovými a myslím, že to vystihl po-
měrně přesně. Možná by se dalo ještě dodat drsné. Ale Jana psala 
o životě tak, jak ho sama poznala. Dvakrát měla na LV autorské 
čtení a vždy to bylo strhující. Pak se, čert ví pokolikáté, vdala, při-
vedla na svět páté dítě a odstěhovala se do Prahy. Musím říci, že 
mi setkání s ní chybí.
Básník J. H. Krchovský je můj oblíbenec, a tak bylo otázkou času, 
kdy ho pozvu. Tento LV měl trochu komické okolnosti. Jura, jak 
se mu říká, píše básně temné, někdy až dekadentní, často erotic-
ké. Když přijel, zeptal se mě, jak staré publikum chodí. Odpově-
děl jsem, že převážně střední a starší generace. Jura si pak sedl 
a vybíral podle toho básně. Jenže ten den byl sál plný mladých, 
převážně studentů chrudimského gymnázia. Krchovský se totiž 
dostal do gymnaziálních literárních osnov, a jelikož jsem plakátky 
pravidelně dával svému příteli, řediteli gymnázia a zároveň češti-
náři Edovi Beránkovi, ten řekl studentům, že kdo půjde do Slati-
ňan na Laskavý večer, dostane z češtiny jedničku. No a bylo natřís-
káno. Autor tedy na poslední chvíli měnil výběr svých básní. Ještě 
stojí za zmínku, že v sále byla tma a na stolku svítily jen svíčky, 
protože Jura říká, že tmy není nikdy dost. On se ve skutečnosti 
jmenuje Jiří Hásek, ale pseudonym mu vymyslel a přidělil Egon 
Bondy. 
Velice zajímavý byl 83. LV. Byl trochu netradiční, protože se jedna-
lo spíše o přednášku, i když ji na kytaru doprovázel skvělý blues-
mann Marcel Kříž. Přednášejícím nebyl nikdo jiný než známý 
klimatolog, geolog, fi losof a spisovatel (určitě by se proti těmto 
titulům ohradil) Václav Cílek. Ten projevil přání si náš kraj trochu 
prohlédnout. Přijel dopoledne vlakem, já s  několika kamarády 
jsme na něj čekali na nádraží, naložili ho do auta a vyrazili na malý 
výlet. Chodili jsme strádovským Peklem, byli se podívat v Podlaži-
cích na místě bývalého kláštera, v Žumberku v lomu a ještě na pár 
místech. A  večer udělal lidem nesmírně zajímavou přednášku 
na téma Krajina a svět kolem nás.
No, a když jsem u těch přednášek, tak přeskočím na 118. LV. To 
pozvání přijal biolog a fi losof a také dobrý známý Václava Cílka, 
profesor UK Stanislav Komárek. A opět jsem k tomu pozval Mar-

cela Kříže. Pan Komárek měl přednášku na  téma „Proč vymírá-
me“. 
Naprosto úžasná byla temperamentní jazzová zpěvačka Jana 
Koubková, kterou na piano virtuózně doprovázel Ondra Kabrna. 
Tahle dvojice pak přijela ještě několikrát a Ondra jednou i sám. 
Jana se svou červenou hlavou diváky naprosto uchvátila. Měla 
v sobě energie jak celý ragbyový tým. A myslím, že i jí se u nás 
moc líbilo, neboť doslova zářila štěstím a po koncertě ještě dlou-
ho povídala. A moc jí chutnalo víno. Tuhle ženskou musí mít rád 
i ten, co zrovna nemusí jazz. Mimochodem, Ondra Kabrna jed-
nou hrál i v zámecké knihovně, když jsem tam měl své autorské 
čtení.
To Slávek Klecandr je jiná nátura. Člen kapely Oboroh i sólový pí-
sničkář působí klidně a rozvážně, ale i on si dokáže diváky získat. 
Samozřejmě především svými písněmi, ale přispívá k tomu i jeho 
impozantní dvoumetrová postava. Kromě vlastních textů zhu-
debnil i hodně žalmů. Mimo několik vystoupení na LV jednou hrál 
i na festivalu Obořice jedna báseň, který jsem s několika přáteli 
pořádal v  letech 2009–2012. Párkrát jsme se potkali i na nějaké 
jiné akci, třeba na vzpomínkové akci na básníka Stanislava Zed-
níčka v Hlinsku. 
Samozřejmě, že mojí velkou láskou je poezie, a  tak když mám 
možnost pozvat básníka nebo recitátora, rád to udělám. Alfréd 
Strejček mně jednou doporučil dvojici z Buštěhradu Jan Paulík – 
Václav Fikrle. Jan hrál na kytaru a Václav recitoval. To byly napros-
to úžasné pořady. Václav měl široký repertoár z našich i světových 
básníků a s tou kytarou to nemělo chybu. Pánové byli naprosto 
rozdílní. Mladší Jan Paulík byl klidný a svědomitý, a tak musel živel-
ného „starce“ Václava (bylo mu přes 70) často hlídat. Pamatuji se, 
jak mi přikazoval, že nesmím Václavovi nalít více než dvě sklenky 
vína. Jenže to nešlo dodržet, protože ono mu víno moc chutnalo 
a krásně se po něm uvolnil. Vždy, když dopil, hned u mě stál a na-
stavoval skleničku na dolití. No, odmítněte to. Na paměť a recitaci 
to však vliv nemělo, tolik toho zase nevypil. Proti Magorovi v plné 
síle to nic nebylo.
Na 88. LV jsem připomněl velkého pardubického básníka Miloše 
Vodičku. Toho jsem chtěl moc pozvat, ale on na autorská čtení 
a  besedy prakticky nejezdil, byl velmi uzavřený a  také ne zcela 
zdráv. Bohužel, už také zemřel. Vybral jsem jeho básnickou sklad-
bu Asagao, japonský příběh o samurajovi a dívce, která si oči vy-
plakala. Hudební doprovod mi dělal loutnista Jindra Macek a fl ét-
nistka Silvie Mechová. Myslím, že Miloš by měl radost, ale nikdy 
jsem mu o tomto večeru neměl příležitost říci.

zdeněk jirásek

 ■ PŘÍBĚHY LASKAVÝCH VEČERŮ (DÍL OSMÝ)

za Mrázek a Šimon Karlík. V tabulce za naším dorostem skonči-
ly celky z takových měst, jako jsou Holice, Choceň, Lanškroun 
a Moravská Třebová. Tedy daleko větších než naše Slatiňany. 
Úspěchem je i to, že dva naši hráči fi gurují po podzimu v nej-
lepší desítce střelců této nejvyšší a velmi kvalitní soutěže Par-
dubického kraje: Milan Bleha je sedmý s 11 góly, Jakub Hanuš 
hned za ním na 8 místě s 10 góly. Naši starší i mladší žáci hrají 
klidný střed tabulek krajského přeboru v obou kategoriích. Nic-
méně jejich umístění v klubu neřešíme, jde nám hlavně o rozvoj 
kluků jak lidsky, tak samozřejmě i  fotbalově. Práce s  mládeží 
nám dlouhodobě funguje, takže někteří dorazoví starší žáci na-
skakují již za dorost, mladší žáci nabírají zkušenosti ve starších 
a mladším občas vypomůžou šikovní přípravkáři. Takto to chce-
me a věříme, že jde o správný směr. Navíc po podzimu v kate-
gorii starších žáků je 2. nejlepším střelcem soutěže náš Dominik 
Pilný s krásnými 23 góly a v kategorii mladších žáků máme za-
stoupení v desítce nejlepších střelců po podzimu dvěma hráči: 
Tadeáš Kopecký je na 3. místě s 12 brankami a Patrik Pilný na 8. 
místě s 8 góly.

•  Posledními zástupci našeho fotbalového oddílu jsou hráči star-
ších a mladších přípravek, hrající také krajskou soutěž. V ní se 
sice hraje na výsledky, ale jde především o to, aby se malí fotba-
listé postupně otrkali v soubojích se soupeři a zvykli si na zápasy. 

•  Nakonec je nutno zmínit, že fotbalový oddíl má i kategorii tzv. 
„předpřípravek“, která sice nehraje žádné mistrovské soutěže, 
ale hráči se v ní učí základy fotbalu a přípravu pro vstup do mlad-
ších přípravek.

Aktualizované informace o fotbalovém oddílu naleznete na těch-
to odkazech: 
WEB: https://fotbal-slatinany.webnode.cz/
FCB: https://www.facebook.com/skspartakslatinany
INSTAGRAM : https://www.instagram.com/skspartakslatinany/

Sledujte nás, ať vám neunikne žádná novinka či zajímavost!

Ing. Jaromír Hanuš,
 sekretář oddílu kopané SK Spartak Slatiňany, z. s.
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